
عرض سلام و ادب و احترام دارم خدمت حضار محترم و تشكر مي 
كنم از كليه مسئولين و دست اندركاراني كه باعث راه اندازي اين 
بورس عظيم صادراتي شدند. من سعي مي كنم مطالب را مختصر 

خدمت شما عرض كنم. 
من قصد نداشتم پشت تريبون بيايم ولي چون اسم پتروشيمي 
و محصولات پتروشيمي مي آيد گفتم 5 دقيقه اي حضور شما 
صحبت كنم. حضورتون عرض كنم كه كش��ور عزيزمان مزيت 
بس��يار خوبي در توس��عه صنعت پتروش��يمي دارد. الحمدالله 
سرعت توس��عه در صنعت پتروش��يمي بعد از جنگ تحميلي 
س��رعت قابل قبولي بوده بطوريكه از ظرفيت 3 ميليون تن در 
سال 1357 اكنون به 42 ميليون تن رسيده كه با طرح هايي كه 
راه اندازي خواهد شد اين رقم سال به سال افزايش پيدا مي كند. 
ما در پي اولين مصوبه اي كه هيات محترم وزيران در س��ال 86 
صادر كردند كه محصولات پتروش��يمي در بورس عرضه شود 
اولين محصول را در 28 بهمن 86 با پلي اتيلن سبك در بورس 
عرضه كرديم. الان حدود 60 نوع محصول پتروشيمي در داخل 

عرضه مي ش��ود و حدود 7 محصول عمدتا گازي كه اينها بيشتر خوراك 
هاي مجتمع هاست در خارج از بورس به مجتمع ها داده مي شود. 

ما از ب��دو راه اندازي فاز اول ب��ورس 2 هزار و 230 نوبت عرضه داش��تيم، 
حدودا 2 ميليون تن محصول در اين بورس عرضه كرديم كه 1.1 ميليون 
تن آن به ارزش 8 ه��زار 929 ميليارد ريال فروش رفته اس��ت. از ابتداي 
امسال ما حدود 8 ميليون تن فروش داشتيم كه از اين مقدار5.3 ميليون 
تن آن را به ارزش 2.7 ميليارد دلار ص��ادر كرديم. از اين ميزان 43 درصد 
به خاور دور صادر ش��ده اس��ت . از اين 43 درصد، 23 درصد آن به كشور 
چين صادر ش��ده اس��ت. 15 درصد صادرات ما به مقصد اروپا، 21 درصد 
خاورميانه و 9 درصد هم آس��ياي جنوب ش��رقي بوده اس��ت. حدود 2.6 
ميليون تن هم فروش داخلي داش��تيم به ارزش 13 هزار و 217 ميليارد 

ريال يا به عبارتي 1.3 ميليارد دلار. 
از 2.6 ميليون ت��ن محصولي كه در داخل عرضه ش��ده 1150 تن آن براي 
خوراك بين مجتمع ه��ا بوده، 567 هزار تن كود ش��يميايي تحويل بخش 
كشاورزي داده ش��ده و 688 هزار تن هم در بورس عرضه كرديم لذا حدودا 

نزديك به 10 درصد فروش داخل مان را در بورس داخلي عرضه كرديم. 
ما در بورس داخل واقعا س��ود آنچناني را پي گيري نمي كنيم بلكه سعي ما 
بر آن است كه توليدكنندگان داخل اين ارزش افزوده و زنجيره آن را كامل 
كنند و اميدواريم مقدار عرضه محصولات مان در بورس روز به روز بالاتر برود 

و اين نشان مي دهد كه زنجيره ارزش افزوده در كشور رو به افزايش است. 
امروز الحمدلله ما ش��اهد افتتاح بورس صادراتي هستيم. با توجه به توسعه 
پتروشيمي و چشم انداز آن انشاءالله ما در سال 1404 آرماني كه پتروشيمي 
دارد در قالب آرمان 20 س��اله كش��ور، يعني خلق دانش و افزايش توليد در 
منطقه خاورميانه و رسيدن به رتبه اول را محقق خواهيم كرد. الان ما مقام 
دوم خاورميانه را داريم و انشاءالله در سال 1404 مقام اول را خواهيم داشت 
و حجم توليدات ما در س��ال 1393 كه پايان برنامه پنجم اس��ت حدود 75 

ميليون تن خواهد بود. 
اين لازمه اش آن است كه ما يك بورس قوي صادراتي داشته باشيم و بورس 
آمادگي لازم را در خ��وش ايجاد بكند. ما به هر ح��ال مجبوريم خودمان را 
آماده كنيم كه وقتي مرزهاي س��ازمان تجارت جهاني باز شد بتوانيم واقعا 
روي پاي خودمان بايس��تيم. لذا لازم است مس��ئولان محترم بورس چشم 
انداز صنايع را توجه كنند و منتظر باشند كه محصولات بسيار زيادي را در 

آينده از طريق بورس واگذار كنند. 
ما بايد واقعا به سمت خصوصي س��ازي برويم و دولت ديگر بايد سايه اش 
را از بنگاه هاي اقتصادي كم كند. انش��اءالله با آخرين مرحله واگذاري كه 
آقاي دكتر حس��يني در هيات عالي واگذاري حكم آن را بدهد ديگر هيچ 
شركت دولتي در بخش پتروش��يمي وجود نخواهد داشت. اين هلدينگ 
اگر تش��كيل بش��ود. فقط مي ماند طرح ها كه اينها هم پس از اتمام يكي 
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اقدامات تشويقي براي جذب توليد كنندگان 
ازاولويت هاي بورس  كالا باشد

مهندس نژادسليم مديرعامل وقت شركت ملي صنايع پتروشيمي ايران 
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يكي واگذار خواهند ش��د. جهت اطلاع ش��ما عرض مي كنم كه طرح 
100 درصد دولتي ه��م الان نداري��م. در مناطق غيرمح��روم 20 درصد 
اجازه سرمايه گذاري داريم و در مناطق محروم 49 درصد. بنابراين ديگر 

پتروش��يمي ش��ركت دولتي نخواهد 
داش��ت. پس بورس بايد يك س��ري 

اقدام��ات تش��ويقي در خص��وص 
عرضه كردن محصولات در بورس 
را اتخاذ كند مثلا بايد سياس��ت 
هاي ماليات��ي و يا م��واردي كه 
مي ش��ود توليدكننده را تشويق 
به حضور در بورس كرددر پيش 
بگي��رد. چون وقتي كه ش��ركت 

دولتي باشد با يك بخشنامه با يك 
ابلاغيه اين كار انجام مي گرفت ولي 

از اين به بعد بايد تشويق هايي انجام 
شود كه انشاءالله مشكلي پيش نيايد. 

ضمنا ما براي تش��ويق مصرف كنندگان داخل، قيم��ت را FOB منهاي 5 
درصد درنظرگرفتيم. من خواهش��م اين اس��ت كه اجازه ندهيم كالاهايي 
كه در رينگ داخلي عرضه مي ش��ود به مصرف صادرات برس��د. چون اين 
امتياز براي داخل گذاشته شده است و اگر محصولي در بورس عرضه شد و 
خريداري نشد آن وقت اجازه بدهند كه در رينگ صادراتي عرضه شود. چون 

نشان مي دهد كه داخل نيازي ندارد.

من پيشنهاد مي كنم سازمان بورس يك كميته تخصصي تشكيل بدهد 
چون اين بالاخره تجربه جديد اس��ت. الحمدلله بورس داخلي راه افتاده 
و ورود محصولات پتروش��يمي در ب��ورس يك رونقي در بورس كش��ور 
ايجاد كرد كه باعث خوش��حالي است. 
روابط ما با ب��ورس اينقدر نزديك و 
صميمانه اس��ت كه واقعا جا دارد 
من از هم��ه مس��ئولين از آقاي 
صال��ح آبادي، آقاي هاش��ميان 
و آقاي حس��يني بورس تشكر 
كنم و در راس اينه��ا از جناب 
آقاي حس��يني وزي��ر محترم 
ام��ور اقتص��ادي و داراي��ي كه 
واقع��ا ايش��ان در جلس��ات با در 
نظر گرفت��ن منافع ملي تلاش مي 
كنند كه اصل 44 اجرا بشود و بورس 
راه بيفتد، به نوبه خودم تشكر مي كنم 

اميدوارم هميش��ه موفق باش��ند.
ايش��ان يكي ويژگي هم دارند و آن خصلت پهلواني ايش��ان است. واقعا من 
هر وقت اسم ايشان را در روزنامه يا تصوير ايشان را در روزنامه مي بينم فورا 
مي روم نيم ساعت ورزش مي كنم كه عقب نيفتيم. حالا ما كه كشتي گير 

نيستيم ولي بالاخره اين باعث مي شود كه ما ورزش هم بكنيم. 
اينها مسائلي بود كه من سعي كردم خدمت شما سريع عرض كنم
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ما براي تشويق مصرف كنندگان داخل، 
قيمت را FOB منهاي 5 درصد درنظرگرفتيم. 

لذا من خواهشم اين است كه اجازه ندهيم 
كالاهايي كه در رينگ داخلي عرضه مي شود 
به مصرف صادرات برسد چون اين امتياز براي 

صنايع داخلي است
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